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   سینما

 88498437فرهنگی 

  معصومه طاهري
اغتشاش�ات اخير در كش�ور براي بسياري 
از مس�ئولان كه نگاه هاي س�نتي به جامعه 
دارند، ش�وک آور بود اما همين اغتشاشات 
تا حدي البته نه چندان زياد باعث شد توجه 
برخي مس�ئولان ب�ه نوجوان�ان و كودكان 
بيش�تر جلب ش�ود تا ببينند در اين زمينه 
چقدر دس�ت هاي مان خالي اس�ت. سرود 
»س�ام فرمانده« ام�ا در همين س�ال اوج 
گرفت، با اين حال براي اين نسل همه چيز به 
سرود منتهي نمي شود. در ابتدا بايد بدانيم 
در زمانه اي زندگي مي كنيم كه رس�انه ها بر 
ما غالب هس�تند. به قول پروفس�ور يحيي 
بونو، رهيافته فرانسوي، دوراني ناشناخته 
محس�وب مي ش�ود. وي مي گفت: بشر سه 
دوره تحول داش�ته اس�ت؛ اخت�راع خط، 
اختراع چاپ و انق�اب موبايلي؛ موضوعي 
كه حالا بيش از پيش ب�ه آن پي مي بريم اما 
يكي از محصولات اين انقاب مدرن نس�ل 
Z اس�ت. در همين رابطه صحبت هاي امين 
كرمي، كارش�ناس رس�انه و فعال فرهنگي 

شنيدني است.
     

 به نظر شما آيا نسبت به عاقه هاي نسل 
جديد كار شده است؟

ن��ه متأس��فانه، چراك��ه رس��انه ها، معلم��ان و 
تربيت كنندگان دهه هش��تاد و ن��ودي يا همان 
نسل Z شده اند. آنها با رس��انه ها بزرگ شده اند، 
لذا اول بايد سراغ رسانه رفت و براي اينكه رسانه 
را بشناسيم، لازم است روي ساختار مغز شناخت 
داشته باشيم، چون رسانه روي مغز تمركز دارد 
و كار مي كند. طبق نظر انديش��مندان، مغز از دو 
بخش تشكيل شده اس��ت؛ بخش جلويي شامل 
هيجانات و بخش عقبي شامل ادراكات می شود. 
در بخش هيجاني، احس��اس و اغ��راق حاكميت 
تك بعدي دارد، همچني��ن اثرپذيريي روي فرد 
بالاست. در اين بخش با ايجاد هيجان، هورمون 
اكسيتوسين ترش��ح مي ش��ود، در نتيجه وقتي 
هيجانات يك فرد برآورده نش��ود، هورموني هم 
ترشح نمي ش��ود، براي همين وقتي فردي كه به 
ترش��ح اين هورمون اعتياد پيدا كرده، هيجان از 
او گرفته ش��ود، دچار افس��ردگي می شود. مثلًا 
نوجواني كه با رسانه زياد كار يا بازي مي كند، به 
هر دليل وقتي رسانه را از او مي گيرند، هورمون 
اكسيتوسين ترشح نمي شود، در نتيجه او دچار 
افسردگي و رخوت مي شود، لذا گرفتن رسانه از 
افراد به خصوص نوجوان وابس��ته به يك باره كار 
درستي نيست و نتيجه معكوس دارد. اينجاست 

كه بايد علايق آنها را شناخت. 
 مگر بخش هيجاني مغ�ز مي تواند فرق 
بين دنياي مجازي و حقيقي را تشخيص 

دهد؟
بله، اگر روي اي��ن بخش با تكرار كار ش��ود، اين 
بخش مغز فعاليت زي��ادي مي كند، براي همين 
است كه صاحبان انديشه و رسانه غرب با كمك 
رس��انه هاي خود ت��لاش مي كنن��د محصولاتي 
پرتكرار، جذاب و هيجاني سرشار از اطلاعات به 

كاربران مجازي تزريق كنند و ب��ه نوعي در آنها 
القاي فكر داشته باشند. در واقع بخش هيجاني 
مغز از طري��ق اطلاعات ب��راي فرد ب��اور و تفكر 
مي سازد، براي همين قبل از هر كاري بايد رسانه 
و ساختار مغز را شناخت، سپس نوجوانان را براي 
كاري تش��ويق يا منع كرد. مث��لًا وقتي مدام در 
رسانه هاي غربي از حجاب بد مي گويند و تصوير 
بدي براي مخاطبان كم س��ن و س��ال از حجاب 
ترس��يم مي كنند، كم كم او تصور بدي نسبت به 
پوش��ش و حجاب پيدا مي كند ك��ه چيز خوبي 
نيست، چون اطلاعات غلط و پرتكرار و جالبي از 

نداشتن حجاب مداوم به او داده شده است. 
 ويژگي هاي اين نسل به تعبير شما نسل 

Z چيست؟
اين نس��ل ك��ه تربي��ت ش��ده و دس��ت پرورده 
رسانه هاس��ت و نه نظ��ام آموزش و پ��رورش ما، 

دوس��ت دارد مطالبي كوتاه، س��ريع و ش��يرين 
بش��نود، چون اينه��ا اكثراً تك فرزند هس��تند و 
كمبود محب��ت دارند يا ب��ه دليل نب��ود يكي از 
والدين تنها هس��تند و خلأ عاطف��ي دارند و به 
دنبال خودنمايي هستند، لذا مسئله هويت بخشي 
براي آنها لازم است. اين نسل بسيار به دنبال تنوع 
است، نمي توان آنها را مثل گذشته در يك محيط 
سنتي پرورش داد، محيط بايد ديجيتالي يا آشنا 
به فضاي رس��انه باش��د تا موضع گي��ري نكنند. 
بس��يار اهل منطق و گفت وگو هستند، چون هر 
چه مي خواستند بدانند را از موتور جست وجوگر 

اينترنتي دريافت كرده اند. 
 پس چطور با آنها مرتبط شويم؟

بايد به عنوان مربي، والدين و كارشناس اطلاعات 
خود را بر اس��اس فضاي رس��انه اي بالا ببريم. در 
حالي كه ما هيچ گونه محتوايي درباره اين نسل نوپا 
نداريم، برعكس غربي ها كه توانسته اند اين نسل 
را هدايتگري كنند، ما آنها را درست نشناخته ايم، 
براي ش��ان پيش بيني نكرده ايم زمينه فكري آنها 
را نمي داني��م، لذا با همي��ن كم كاري ها به تدريج 
فاصله ای بين نس��ل Z و نس��ل هاي قبلي ايجاد 
كرده ايم، به گونه اي كه همديگر را درك نمي كنيم 
يا كمتر مي شناسيم. اين نسل، نسلي چندبعدي 
است، همه هم به خاطر فضاي رسانه اي است كه 
فرد خاكس��تري شده اس��ت، بنابراين بايد به اين 
مسائل توجه كنيم. تافلر در موج سوم مي نويسد: 
رس��انه موج س��ومي ايجاد مي كند، به بچه ها ياد 
مي دهد درباره آينده انشا بنويسند و يك زندگي 
جديدي به آنها ياد مي ده��د. در اين موج جديد 
باورهاي مردم جديد شكس��ته مي ش��ود، مردم 
نااميد مي  ش��وند و يك تمدن نوين در حال كامل 
شدن است، موج سوم سيستم خانواده ها را عوض 

مي كند. 

 

ب�ارش اطاعات�ي در فض�اي مج�ازي 
آميخته با درس�ت و غلط است، چطور 

مي توان به بچه ها اين را آموزش داد؟
همين طور اس��ت، اين را هم بايد بدانيم نس��ل 
كنوني مثل قبل سنتي نيست، به هر حال سراغ 
موتور جست وجوگر گوگل يا شبكه هاي اجتماعي 
م��ي رود و هر چ��ه مي خواه��د پي��دا مي كند و 
اطلاعات زيادي دارد، هرچند آميخته از درست و 
غلط باشد اما خيلي مي داند و همين او را جري تر 
مي كند، بنابراين مربي و معلم بايد خودش مجهز 
به اطلاعات و س��واد رسانه اي باش��د تا بتواند با 
آنها ارتباط برقرار كند. رس��انه های نسل جديد 
غيررسمي هس��تند، با لفظ قلم و پوشش رسمي 
همخواني ندارن��د و لجاجت مي كنن��د، قوانين 
سنگين براي اينها قابل پذيرش نيست، لذا بايد 

كار رسانه اي داشته باشيم.  
 فاصله نس�لي را كه به واسطه رسانه ها 
ايجاد شده است، چگونه مرتفع كنيم؟

قطعاً نيازمند زمان، صبوري و برنامه است. آنها طي 
يك سال و دو سال به اين وضعيت كنوني نرسيده اند 
كه توقع برنامه زودبازده داشته باشيم. بايد براي رفع 
اين مشكل كار كرد، چون رس��انه روي قلب و دين 
انسان تأثير مي گذارد، به خصوص براي دهه هشتاد 
و نودي ها كه همان نسل Z هستند و دست پرورده 
رسانه ها محسوب مي ش��وند، يعني همان سيستم 
كنش��گري آنها را در مسير درس��ت هدايت كنيم. 
مسلماً وقتي هيچ بذري نكاش��ته ايم، نبايد منتظر 
محصول خوبي هم باشيم. وقتي آموزش خوب ديني 
و مهدوي در مدارس نداشته ايم، چگونه دنبال يك 
نس��ل ديني و منتظر امام زمان)عج( هستيم. اين 
نسل از كودكي تحت تأثير رسانه هاي غربي بوده و 
با آنها بزرگ شده است. سال ها بچه ها را با رسانه و 
آموزش هاي غربي به حال خود تنها گذاشته ايم، به 
اين اميد كه در خانه و امنيت كنارمان هستند، غافل 
از اينكه با انگاره ها و تفكرات غربي بزرگ ش��ده اند 
و بر اس��اس همي��ن پيش انگاره ها هر مس��ائلي را 
تحليل مي كنند، بايد خيلي كار كنيم و فعال باشيم. 
خوراك اطلاعاتي درس��ت و مطلوب طبع ش��ان به 
آنها بدهيم كه منطبق با عقلانيت و منطق باش��د. 
قطعاً اين نسل با كمك رسانه ها تأثير زيادي دارند 
كه مي توان به خوبي هدايت شان كرد و آينده كشور 

را به آنها سپرد. 

دهه هشتاد و نودي تربيت شده رسانه است
 نه نظام آموزش و پرورش!

در گفت و گوي »جوان« با كارشناس رسانه مطرح شد

 آيا سروش پاس همان سروش سابق است؟
خير، سروش پلاس با سروش فرق دارد. س��روش متعلق به سازمان صداوسيما 
بود، در حالي كه سروش پلاس از سال97 با سرمايه گذاري خصوصي وارد بازار 
رقابت در فضاي مجازي ش��د و به نوعي همه چيز آن مجزا و متفاوت از سروش 
است. در واقع س��روش و س��روش پلاس به لحاظ جايگاه از هم جدا هستند و از 

همان ابتدا هم يكي نبودند. 
 اينكه سروش يك پروژه شكست خورده بود، روي برند شما و توجه 

كاربران اثر منفي نمي گذارد؟
از نظر من در همان زمان هم سروش در عرصه فعاليت مجازي داخلي پيشتاز بود 
و برندي شكست خورده محسوب نمي شد، اما قدرت پيام رسان هاي خارجي زياد 
بود، در حالي  كه امروز پيام رسان هاي داخلي هم حرفي براي گفتن دارند و مثل 
قبل به آنها هجمه و فشار وارد نمي ش��ود، ما امروز به همان مسير سروش پلاس 
پايبند هستيم، با اين تفاوت كه در بس��تري بسيار متفاوت آن را ارائه مي دهيم. 
امروز س��روش پلاس روزانه بيش از 150هزار نصب جديد دارد و اين آمار براي 
يك محصول ايده آل خوبي اس��ت، گاهي حتي بالاي 200ه��زار جذب در روز 

هم داريم. 
 مهم ترين ويژگي سروش پاس چيست؟

بزرگ ترين دس��تاورد س��روش پلاس تا به اينجا مهاجرت به نسل پنجم اين 
پيام رسان است. در سال97 وقتي 10 ميليون كاربر داشتيم، احساس كرديم 
نياز است اين پيام رسان به لحاظ كيفي و زيرس��اختي بهتر و قوي تر شود، به 
همين دليل ش��روع به بازآفريني سروش پلاس به ش��كلي نوين تر كرديم تا 
محصولي كاملًا كيفي ارائه دهيم، البته ما از هم��ان ابتدا نيز در عرصه رقابت 
فعال بوديم و س��پس با ارائه س��رويس تماس هاي صوتي و تصويري نزديك 
15- 14سرويس فعال علاوه بر س��رويس هاي پايه پيام رساني براي خدمت 

به كاربران داريم. 
 بزرگ ترين مشكل شما به عنوان يك پيام رسان داخلي چيست؟

 تكنولوژي پيام رسان يك تكنولوژي پيچيده است. توسعه و حركت رو به جلو در 
اين دنياي پيچيده كه به سرعت تغيير مي كند، بسيار پرهزينه و سخت است، به 
همين دليل همگام بودن با تكنولوژي روز در اين مسير، مهم ترين و دشوار ترين 

چالش ماست. 
 جالب ترين خاطره اي كه از روند كار داريد، كدام است؟

همكاري با تيم جوان، متعهد و س��ختكوش بسيار ش��يرين و لذت بخش است. 
همه جوان و پرانرژي و باانگيزه هس��تند تا كار بدون نقص انجام ش��ود و توقع 
كاربران را برآورده سازند، حتي خيلي مواقع شب ها در شركت بوديم تا روند كار 
با مشكل مواجه نشود. اين حس خوبي است كه همكاران دلسوزانه براي انجام 

كار تلاش مي كنند. 
 برنامه سروش پاس براي آينده چيست؟

 همان طور كه اش��اره كردم، هدف ما ارائه محصولي باكيفيت و پرسرعت است، 
اينكه يك پيام رسان كامل داشته باشيم كه هميشه در دسترس و آماده  كار باشد 
تا كاربران از خدماتش بهره ببرند. تلاش ما تاكنون بر اين بوده است تا اين نياز 

كاربران را برطرف كنيم و دوست داريم از لحاظ كيفي بهترين باشيم. 
 از خارج از كشور هم مي توانند به سروش پاس وصل شوند؟

بله، از همان ابتداي فعاليت، امكان ارس��ال پيام به خارج از كش��ور را داشتيم و 
هم اكنون نيز با شناس��ه هاي خارج از كش��ور از اقصي نقاط دنيا چه كشورهاي 
همسايه مثل عراق، پاكستان، افغانستان و چه كش��ورهاي اروپايي و امريكايي 

كاربران زيادي داريم. 
 تا به حال حمله هكري هم داشته ايد؟

به  صورت موردي نسبت به سطح زيرساختي پيام رسان حملاتي بوده كه وزارت 
ارتباطات از آنها نام برده ولي الحم��دلله تاكنون اتفاق خاصي در زمينه هك رخ 

نداده است. 
 بازخوردهاي استفاده از سروش پاس را بررسي كرده ايد؟ 

اين نكته همچنان جاي بررسي دارد، از ايراني هاي خارج از كشور بازخوردهاي 
خوبي داشته ايم، البته حجم كار در ماه هاي اخير زياد شده و ممكن است به طور 
كامل بررسي نشده باشد، اما تيم پشتيباني در حال اجراي نظرسنجي است تا در 

اين خصوص ديد بهتري داشته  باشيم. 
 حجم كار در سروش پاس چگونه است؟

حجم كار گسترده اس��ت براي همين نياز به يك تيم متخصص و يكدست دارد 
تا هميشه آماده به كار باشند تا اگر جايي مشكلي پيش آمد، سريع اقدام كنند. 
تيم فني ما در مجم��وع 100نفر هس��تند، از طرفي به دليل پياده س��ازي يك 
فناوري جديد، نياز به مطالعه و كس��ب تجربه و مه��ارت داريم، به همين دليل 
تيم فني به طور جدي مشغول ارتقای سطح دانش فني خود و تيم كسب وكاري 
نيز در تلاش اس��ت كاربران و كانال داران از عملكرد پيام رس��ان رضايت خاطر 
كامل داشته باشند. در هر حال تلاش مي كنيم در اين ميدان بزرگ و متنوع از 
پيام رس��ان هاي خارجي عقب نمانيم و به كاربران ايراني در هر كجايي هستند، 

خدمات رساني كنيم. 

گفت وگوي »جوان« با مديرعامل سروش پاس

همگام بودن با تكنولوژي روز 
 مهم ترين چالش  پيام رسان های داخلی است

  اسما معتمد
پس از حواشي و سوءاستفاده پيام رس�ان هاي خارجي به خصوص 
در فتنه ها و اغتشاشات، شوراي عالي فضاي مجازي تصميم گرفت 
حمايت و توس�عه پيام رس�ان هاي بومي و داخلي بيش�تر شود، به 
گونه اي كه پس از محدوديت براي پيام رسان هاي خارجي موضوع 
پيام رسان هاي داخلي بسيار داغ شد و اين پيام رسان ها توانستند 
در مدت كوتاه س�ه هفته اي بالغ بر 15 ميلي�ون كاربر جذب كنند؛ 
رويه اي كه نشان داد اگر پيام رس�ان هاي داخلي تقويت و حمايت 
شوند، قطعاً در بهبود ش�رايط اجتماعي و مجازي مؤثر خواهد بود. 
هر چند عقب ماندگي از برخي دسترس�ي ها و امكانات كه هر كدام 
از نرم افزارهاي داخلي با آن مواجه هس�تند به ويژه سرعت پايين 
دانلود و آپلود موجب نارضايتي مردم ش�ده اس�ت، با اين حال اگر 
اين ايرادها به زودي مرتفع شود، مي توان به آينده اميدوار بود. در 
همين رابطه با فرهاد مرادي، مديرعامل س�روش پاس گفت وگوي 

كوتاهي داشته ايم. 

  جواد محرمي
شايد در نگاه اول باور اين حقيقت براي خيلي ها كه مخاطب جدي 
سينما هستند، دشوار باش��د كه بخش قابل توجهي از فيلم هاي 
شاخص امريكايي و هاليوودي تاريخ س��ينما كه اتفاقاً از طريق 
معتبرترين پايگاه هاي نظرس��نجي و اعتبارسنجي سينمايي در 
فهرست 100فيلم برتر هم قرار گرفته اند، غيرمستقيم و بعضاً به 
شكلي نمادين در انتقاد از سياست هاي حكومت امريكا ساخته 
شده اند اما اين مسئله در هيچ فيلمي ابداً به آن گل درشتي نيست 
كه هر مخاطب عادي سينما آن را به طور مستقيم دريافت كند، 
با اين حال اين فيلم ها كه به خاطر اهميت ش��ان بارها از س��وي 
مخاطبان سينما در سراسر دنيا ديده مي شوند، قطعاً در ناخودآگاه 
جامعه مخاطب اثرگذار بوده و وجدان جمعي را درباره ماهيت و 
حقيقت قدرت در كليتي به نام نظام سرمايه داري كه نماد اصلي 
و غول غيرقابل انكاري چون ايالات متحده آن را رهبري مي كند، 
درگير مي كند، لذا نگارنده قصد دارد در حد وسع و بضاعت خود هر 
بار يك فيلم مهم تاريخ سينماي جهان را كه از قضا در دل امريكا 
ساخته شده اس��ت، به لحاظ مايه ها و ريش��ه هاي ضدامريكايي 
اثر مورد بررس��ي قرار دهد كه اميد است در اين مسير ايزد منان 

دست گير اين قلم باشد. 
»رستگاري در شاوش��نك« دس��ت كم در دو دهه اخير در صدر 

بسياري از ليست هاي معتبر بهترين 100 فيلم تاريخ سينما قرار 
داشته و همواره جايگاه خود را در ميان 10فيلم برتر همه ليست ها 
با قدرت حفظ كرده اس��ت. فرانك دارابون��ت فيلمنامه اين اثر را 
از روي رمان كوتاه استيون كينگ، نويس��نده شاخص امريكايي 
ژانر دلهره نوش��ته و كارگرداني كرده است. داس��تان فيلم با يك 
اشتباه در مجموعه قضايي ايالات متحده شكل مي گيرد كه در آن 
يك بانكدار)ش��غلي كه كاملًا جايگاهي نمادين در فيلم دارد( در 
عين بي گناهي در دادگاه به قتل همسرش محكوم و براي تحمل 
محكوميت به زن��دان ايالتي منتقل و در آنجا در چالش��ي جدي 
با رئيس زندان در نهايت موفق به فرار مي ش��ود، اما اتفاق اصلي 
و مهم تر براي او كه در پايان فيلم از س��وي فيلمس��از به نمايش 
درمي آيد اين اس��ت كه اندي)تي��م رابينز( به نوعي رس��تگاري 
معنوي نائل مي آيد كه حاصل سرگذش��تي است كه او از گذر در 
مسير پررنج و مرارت زندان به آن رسيده و گويي به جز آن گذرگاه 
دست كم براي شخص او بس��تر ديگري براي دوباره متولد شدن 
وجود نداشته اس��ت. دارابونت در فيلم ارجاعات و آدرس هايي به 
مخاطب مي دهد كه از طريق آن جهان فكري و فلس��في فيلمش 
را بنا نهاده اس��ت. زندان، بانكداري، رنج، سرنوشت، فرار، ظلم و 
ظلم س��تيزي، مقاومت، اخلاق و معنويت، انس��انيت، شيطان يا 
همان شر گزاره هايي هستند كه در فيلم رستگاري در شاوشنك 

جايگاهي ويژه و درخور توجه دارند و همين گزاره ها بناي معنايي 
و محتوايي فيلم را آجر به آجر و خشت به خشت قوام مي بخشند. 
موضوع زن��دان و زنداني آنق��در داراي مؤلفه هاي ق��وي معنايي 
چالش برانگيز و موقعيت هاي بالقوه دراماتيك اس��ت كه همواره 
مورد توجه فيلمسازان بزرگ تاريخ سينما قرار داشته تا آنجا كه 
به مرور به يك ژانر مهم سينمايي غيرقابل انكار تبديل شده است. 
اسارت موقعيتي اس��ت كه مي تواند ظريف ترين لايه هاي انساني 
را برش و به شكلي عيان در معرض ديد مخاطب قرار دهد. اندي 
دوفرين)تيم رابين��ز( در معرض چنين موقعيت��ي از يك بانكدار 
)خشن ترين و واضح ترين نماد سرمايه داري( به رستگاري معنوي 
نائل مي شود. ماجراي او با ظلمي آغاز مي شود كه اتفاقاً همان نظام 
سرمايه س��الار كه او تا آن زمان نقش مهره اي كوچك براي آن را 
بازي مي كرده در حقش روا مي دارد. اندي قصد دارد ش��هروندي 
نجيب، سر به زير و مثبت در قالب نظامي باشد كه ريشه هاي آن 
ناعادلانه بنا شده اس��ت اما همان ساختار با يك اشتباه مانند يك 
هيولا او را مي بلعد تا بانكدار خوشبخت! ما حالا در دل يك بحران 
تمام عيار در زنداني ايالتي عيار وجودي خود را براي دركي جديد 
از جهان و زندگي محك بزند. بررسي جهان معنايي و زيرلايه اصلي 
فيلم رستگاري در شاوشنك ساخته فرانك دارابونت از اين قلم را 

مي توانيد در شماره هاي بعدي روزنامه جوان پيگير باشيد. 

بررسي جهان معنايي- ضد سرمايه داري امريكايي- فيلم هاي ماندگار تاريخ سينما

رستگاري در شاوشنك

بايد بدانيم نس�ل كنون�ي مثل قبل 
سنتي نيست، به هر حال سراغ موتور 
جس�ت وجوگر گوگل يا شبكه هاي 
اجتماعي مي رود و هر چه مي خواهد 
پيدا مي كند و اطاعات زيادي دارد، 
هرچند آميخت�ه از درس�ت و غلط 
باش�د اما خيل�ي مي دان�د و همين 
او را جري ت�ر مي كن�د، بنابراي�ن 
مرب�ي و معل�م بايد خ�ودش مجهز 
به اطاعات و سواد رس�انه اي باشد 
تا بتواند ب�ا آنها ارتب�اط برقرار كند

رسانه ها، معلمان و تربيت كنندگان 
دهه هش�تاد و نودي يا همان نس�ل 
Z ش�ده اند. آنها با رس�انه ها بزرگ 
شده اند، لذا اول بايد س�راغ رسانه 
رفت و براي اينكه رسانه را بشناسيم، 
لازم اس�ت روي س�اختار مغ�ز 
شناخت داشته باشيم، چون رسانه 
روي مغز تمرك�ز دارد و كار مي كند

به جوان دوباره نگاه كن


